

AVS MEDICAL: Pour une qualité de soins d'ailleurs ici en RD CONGO

AVS MEDICAL: Providing here, in the DR CONGO, a quality of care available elsewhere.

Patrick Mutuza, Benjamin Tatete, Didier Ndjembo Shambo

Summary

Of chief importance in health care is the evidence, the cause of a medical condition. Subsequently, during the phase of medical care, we are then able to provide the correct treatment that relieves and, above all, cures the patient's pain. To achieve this, it is necessary to provide patients and health care professionals alike, with the appropriate expertise pertaining to a specific medical condition.

Such was the very motivation for creating the avsmedical platform (african vein and vascular service) with respect to the leg ulcer issue. Commonly referred to as "mbasu" in the DRC, the main cause of this condition is a chronic venous insufficiency in the lower limbs. Avsmedical connects patients in the DRC either directly or via pre-established channels with a vascular surgery team in Belgium. Available expertise ranges from knowledgeable diagnosis to minimally invasive radiofrequency treatment, as well as a thorough follow-up of wound healing and a quarterly reassessment of the situation in an outpatient environment.

Keywords: good medical condition, DR Congo, chronic venous insufficiency

Résumé

La difficulté première en matière de soins de santé est la connaissance de la cause d'une affection. Ce n'est que dans un second temps, dans l'enchaînement du parcours de soins, qu'on arrive à proposer le traitement adéquat qui permettra de soulager et surtout guérir le mal du patient. Pour cela il faudrait mettre en relation les patients, les professionnels de santé avec l'expertise adéquate dans une affection déterminée, telle a été l'essence même de la plate-forme avsmedical (african vein and vascular service) sur la problématique de l'ulcère de jambe communément appelé « mbasu » en RDC, dont la cause principale est l'insuffisance veineuse chronique des membres inférieurs . Avsmedical met en relation en RDC les patients soit directement, soit via les structures de soins préétablies avec l'expertise d'une équipe de chirurgie vasculaire reconnue en Belgique, pour une prise en charge globale allant du diagnostic, du traitement minimal invasif par radiofréquence, de la continuité de soins avec une prise en ambulatoire des plaies et enfin une réévaluation trimestrielle.

Mots clés : qualité des soins, RD Congo, insuffisance veineuse chronique